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مردم اصفهان برای دیدن سی و سه پل پر آب 
ترافیک به راه انداختند

»زاینده رود« خیابان را بند آورد
شــهروند| با جاری شــدن آب زاینده رود و 
زنده شدن این رودخانه در اصفهان، خیابان های 
منتهی به رودخانه زاینده رود و پل های تاریخی 
شهر اصفهان از ســاعات اولیه جمعه با ترافیک 
سنگین همراه و هرلحظه به حجم خودروها دراین 
خیابان ها و مسیرها افزوده شد. این درحالی است 
که زاینده رود فقط تا 20روز دیگر زنده اســت و با 
بسته شدن آب، بستر این رودخانه دوباره خشک 
خواهد شد. دریچه های سد زاینده رود از ساعت 6 
صبح روز یکشنبه، سوم بهمن ماه جاری بازگشایی 
و آب در رودخانــه زاینده رود برای رســیدن به 
اصفهان و کشت کشاورزان شرق اصفهان جاری 

شد. 
به گزارش ایرنا، روز گذشــته بسیاری از مردم 
همراه با خانواده های خود برای دیدن رودخانه به 
پارک ها و محل های اطراف زاینده رود و پل های 
تاریخی آمده اند؛ به طوری کــه طبق گزارش ها 
ترافیک سنگینی درخیابان های آبشار، مشتاق، 
بلوار ملت )هتل پل(، میدان انقلاب، پارک ناژوان 
و اطراف پل های سی و ســه پل، خواجو، مارنان، 

فلزی، شهرستان و چوبی )جوبی( به وجود آمد. 
از دیروز با وجود حضور نیروهای پلیس راهور 
درمسیرهای تردد به سمت رودخانه زاینده رود اما 
به دلیل حجم زیاد خودروها، این ترافیک هر لحظه 
سنگین تر می شود، حتی عده ای به دلیل کمبود 
جای پارک یا برای عکس گرفتــن، خودروهای 
خود را روی پل هایی مانند غدیر و توحید پارک 

کرده اند. 
یکی از شهروندان اصفهانی که همراه با خانواده 
خود برای صرف ناهار به پارک مشتاق آمده بود، 
گفت که با وجود سرمای هوا با شوق فراوان برای 
دیدن رودخانه آمده، چرا که تا 20روز دیگر دوباره 

رودخانه بسته و خشک می شود. 
کیان ارثی ادامه داد: »رودخانه زاینده رود برای 
مردم اصفهان، بسیار مهم و حیاتی است، مردم با 
دیدن جریان آب در رودخانه، ســرزنده و امیدوار 

می شوند و آرامش پیدا می کنند.«
براساس این گزارش، به دلیل سرمای هوا، مردم 
در اطراف رودخانه و پارک ها، آتش روشن کرده اند؛ 
هرچند دربرخــی موارد مأموران شــهرداری به 
آنها برای خاموش کــردن آتش، تذکر می دهند.  
همچنین جمعی از مــردم نیز با حضور در محل 
پل تاریخــی خواجو، طبق ســنت دیرینه ای به 
آوازخوانی و ابراز شــادمانی به دلیل جاری شدن 

زاینده رود پرداخته اند. 
ازسوی دیگر، برپایی همزمان نمایشگاه خودرو 
درمحل نمایشگاه های بین المللی اصفهان واقع 
در پل شهرستان بر ترافیک خیابان های مشتاق و 
آبشار افزوده است، به طوری که شامگاه پنجشنبه 

ترافیک دراین محدوده بسیار سنگین بود. 

رئیس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت بحران 
سازمان هواشناسی کشور:  

کاهش 51 درصدی بارش درکشور 
طی 4 ماه اخیر

ایســنا|  رئیس مرکز ملی خشکســالی و 
مدیریت بحران ســازمان هواشناســی کشور 
وضع بارش و دمای کشــور را تشــریح کرد و از 
کاهش 51 درصــدی بارش کشــور طی 4ماه 
اخیر نسبت به سال گذشــته خبر داد. شاهرخ 
فاتح با اشــاره به این که از ابتدای  سال زراعی تا 
روز چهارشــنبه 6 بهمن ماه، کل کشور حدود 
65 میلی متر بارش دریافت کرده  اســت، گفت: 
»میزان بارش کشور دراین بازه زمانی درمقیاس 
بلندمدت 103میلی متر بوده است، بنابراین از 
ابتدای مهرماه تا 6 بهمن ماه، 37 درصد کاهش 
بارش نســبت به بلندمدت مشاهده می شود.« 
او با بیان این که بارش  ســال گذشــته کشور تا 
ششــم بهمن ماه، 132میلی متر بوده اســت، 
افزود: »امســال در چهارماه ابتدایی  سال زراعی 
درمقایســه با  سال گذشــته 51 درصد کاهش 
بارش داشــته ایم. به گفته او، اســتان تهران از 
ابتدای مهرماه تا 6 بهمن ماه حدود 92میلی متر 
بارش دریافت کرده که درمقایســه با بلندمدت 
22 درصد کاهش و نســبت به  ســال گذشته 

37 درصد کاهش داشته است.
فاتح همچنین به استان های کم بارش و پربارش 
کشور طی بازه 4ماهه اخیر اشــاره کرد و گفت: 
»دراین مدت استان های یزد و بوشهر با 76 درصد 
و فارس بــا 69 درصد کاهش بارش نســبت به 
میانگین بلندمــدت خود مواجــه بوده اند، اما 3 
استان سیستان وبلوچستان 24درصد، مرکزی 
5 درصد و اردبیل 4 درصد افزایش بارش نسبت به 

میانگین بلندمدت را تجربه کرده اند.«
این مقام مسئول درسازمان هواشناسی کشور 
در ادامه درمورد وضع دمایی ماه گذشته افزود: 
»در دی ماه 95، مجموع کل کشــور 1.8 درجه 
سلسیوس گرمتر از شــرایط بلندمدت دی ماه 
بوده اســت.« او درباره اســتان هایی که شرایط 
گرم تری نسبت به میانگین دمای دی ماه خود 
در بلندمدت داشــته اند، ادامه داد: »استان های 
چهارمحال وبختیاری 4.4 درجه سلســیوس، 
فــارس 3.6 درجــه سلســیوس، کهگیلویه 
وبویراحمد 3.5 درجه سلسیوس گرم تر از شرایط 
بلندمدت دی ماه خود بوده اند، اما ازسوی دیگر 
3 استان آذربایجان غربی 3.8 درجه سلسیوس، 
آذربایجان شــرقی 3 درجه سلسیوس و اردبیل 
یک دهم درجه سلسیوس کاهش دما را نسبت 

به شرایط بلندمدت خود تجربه کرده اند.«

گزارش »شهروند« از فساد مالی در شورای شهر و شهرداری ها که تنها در یک ماه منجر به دستگیری حداقل 37 تن از مدیران شهري شد

 پارلمان های شهري در سراشیبی فساد
 عضو کمیسیون معماري شورا: فساد مالي در شوراها بر انتخابات بعدي شوراها تاثیرگذار است

 عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورا: تعلل 16ساله شوراها در اصلاح قوانین نظارتي

معلم قائنی، 6 دانش آموز را تنها به دلیل درس نخواندن، با شیلنگ تنبیه کرد

داستان دنباله دار تنبیه
   مدیر کل ارزیابی عملکرد آموزش و پرورش: برای معلم خاطی پرونده تشکیل شده است

   مدیر مدرسه شهید صدوقی:  سه روز است زندگی نداریم

نیره خادمي|  فســاد مالي تنها در آذرماه امســال 
بازداشت دســت کم 37 تن از مدیران شهري و اعضاي 
شورا را در پي داشت. حالا نمایندگان شورا و مسئولان 
شهرداري در شــهرهاي کلاســر آمل، بناب و آبیک 
درحالــی پرونده هاي قضائي دارند که کمتــر از 4 ماه 
به انتخابات شوراهاي شهر و روســتا مانده است. چرا 
شوراهاي شهر و روســتا با گذشت 16 سال از تشکیل، 
درگیر فســادهاي مالي شده اند و گســترش این رویه 
چه تاثیري بر انتخابات آینده شــوراهاي شهر و روستا 
مي گــذارد؟ براي جلوگیــري از فســادهاي مالي در 
پارلمان شهري چه باید کرد و مجلس شورای اسلامی 
چه برنامه هایي در این باره دارد؟ اینها سوالاتي است که 
در گفت وگو با یک اقتصاددان شــهري، دو عضو شورا و 
نایب رئیس کمیسیون شوراها مطرح شد و پاسخ هایی 
از این دست داشت: »حزبي شدن انتخابات، برنامه ریزي 
نظام انتخاباتي، ایجاد ابزارهاي کنترلي و اصلاح قوانین 
بالادســتي براي جذب درآمدهاي پایدار شــهري.« 
مسائل مالي و اختلافات اعضاي شورا موضوع جدیدي 
نیست و در گذشــته چندین بار باعث انحلال شوراي 
شهرهاي رشت، اهواز و خرمشهر شده است. همچنین 
در هفته هاي آخر  ســال 94 پرونده مالي شوراي شهر 
تبریز به عنوان جدي ترین پرونده شــوراها مطرح بود 
که در ارتباط با آن 5 نفر دســتگیر شــدند، اگرچه کار 
به انحلال شورا کشــیده نشــد. حالا کمال اطهاري، 
اقتصاددان شــهري در پاسخ به ســوالات »شهروند« 
درباره دلایل وقوع این پدیــده در یک نهاد نظارتي، به 
لزوم تقویت احزاب براي کاهش این آســیب ها اشاره 
مي کند: »به دنبال حضور احزاب در ایران هم مي توان 
امیدوار بود که مســئولیت نظارت بر افراد انتخاب شده 
در نهادهاي دموکراتیک به عهده احزاب باشد و در این 
شــرایط انجمن ها در برابر اقدامات نمایندگان مجبور 
به پاســخگویي خواهند بود. این اجبار به پاسخگویی 
براي بقا به عنــوان یک جریان سیاســي - اجتماعي 
مطرح اســت، روندي که میزان انحرافات را به حداقل 
مي رساند.« او معتقد اســت: »نبود آزادي هاي مدني و 
احزاب مصائب زیادي دارد، بنابرایــن باید وجوه آن در 
آموزش و رسانه ها به اطلاع مردم رسانده شود که البته 
معمولا عکس آن در بوق ها دمیده مي شود.« اطهاري 
چتر نظارتي سیستم هاي سنتي بر نهادها را فاقد کارایي 
می داند و مي گوید: »براي فرار از این پاسخگونبودن باید 
شیوه هاي نویني براي نظارت طراحي کرد. در این صورت 
تنها دولت مرکزي و سیستم قضائي نیست که هر روز 
مي توانند بــه این حوزه ها سرکشــي کنند، بلکه یک 
سیستم نظارت اجتماعي قوي، نهادها را رصد مي کند 
و منجر به تقویت آنها خواهد شد.«  آنچه این وضعیت 
را رقم زده، حاکم شدن فرهنگ رانت جویي است که بر 
جامعه سایه افکنده و به اعتقاد این اقتصاددان شهري، 
قانون فروشي به صورت تراکم فروشي و تغییر کاربري 

زمین در شهر و روستا رایج شده است.
زمین اقتصاد ایران لغزنده است

وقتي خبر دســتگیري مســئولان عالیرتبه منتشر 
مي شــود، بســیاري از مردم ســوال مي کنند که مگر 
صلاحیت ایــن افراد براي ورود بــه عرصه هاي مختلف 
سیاسي و اجتماعي احراز نشده است که حالا دستگاه ها 
با چنین فسادي روبه رو هستند؟ موضوعي که به گفته 
اطهاري، خیلي هم منطقي نیست: »صلاحیت پیشین 
هیچ آدمي به صلاحیــت آتي او ربط نــدارد، اما به طور 
کلي دســتگاه هاي نظارتــي دولتي باید کنــار بروند و 
نظارت بر پیشینه، توسط انجمن ها انجام شود. طبیعي 
اســت که برخي از افراد وقتي در  موقعیت اقتصاد نامولد 
و انحصاري قرار مي گیرند، زیــر ضرب بي اخلاقي هاي 
حاکم بر اقتصاد لغزش مي کنند. مثل این است که زمین 
لغزنده اي را ایجاد کرده باشید و از مردم بپرسید که چرا 
لغزیده اید؟ متاســفانه زمین اقتصاد ایران زمین رانتي 
است و مي تواند آدم ها را دور خود بلغزاند.«محمدمهدي 
تندگویان، عضو کمیسیون معماري شورا هم در گفت وگو 
با »شهروند« دستگیري اعضاي شــوراها به اتهام فساد 
مالي را در برگزاري انتخابــات بعدي تاثیرگذار مي داند: 

»مشکل اصلي به نبود وحدت رویه شوراها در کل کشور 
برمي گردد که امیدواریم با لایحه جدید مدیریت شهري 
تا حدي رفع شود، چون درحال حاضر این وحدت رویه 
حتي در تعداد اعضاي شورا، کمیسیون ها و نحوه تنظیم 

عملکرد داخلي شوراهاي سراسر کشور وجود ندارد..«
درآمدهاي ناپایدار؛ فرهنگ رانت جویي

چندي قبل قالیباف، شــهردار تهران اعضاي شورا را 
متهم به باج خواهي کرد، اگر چه اعضاي شــورا آن را رد 
کردند، اما طرح این موضوع  نشان داد همچنان روزنه هاي 
مستعد فســاد در این نهادها وجود دارد. حالا اطهاري، 
اقتصاددان شــهري دلیل این نوع رویکــرد را توضیح 
مي دهد: »شهرداري ها به سوي درآمد ناپایدار رفته اند 
و روســتاها را هم به دنبال خود کشانده اند. بسیاري هم 
سعي دارند با آن  مقابله کنند، اما موفق نمي شوند چون 
زماني که جو عمومــي رانت جویي در یک جامعه ایجاد 
شد، امکان مقابله به صورت شخصي با آن وجود ندارد.« 
او فساد را خطري دانســت که باید کل سیاست گذاران 
اقتصــادي و مدیریت اقتصــادي بــه آن توجه کنند: 
»گسترش حاشیه نشیني، فساد و آسیب هاي اجتماعي 
درواقع جلوه اي از این ناکارآمدي اقتصادي است که به 
جاي  تحقق آن شعار نادرست »نفت سر سفره مردم« 
»تورم، گرسنگي و بیکاري« ســر سفره مردم آمد. لازم 
است ســاختار اصلاح شــود تا زمینه لغزش ها از بین 
برود.«اطهاري برطرف کردن نواقص روبنایي جامعه براي 
افزایش میزان مشارکت، افزایش شفافیت و سرمایه هاي 
اجتماعي را مهم ترین راه  حل درحال حاضر دانســت. 
غلامرضا انصاري، عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورا  
در گفت وگو با »شهروند« مسأله انتخابات از طریق حزب 
و برنامه را مطرح مي کند، چرا که تنها در این صورت است 
که نهادها مسئولیت شعارها و وعده هاي انتخاباتي خود 
را برعهده مي گیرند: » حزب شناسنامه دار براي شرکت 
در انتخابات برنامه اي مشخص دارد، پس حزبي شدن به 

کنترل نظارت کمک مي کند.« 
16 سال گذشت، قوانین شوراها به روز نشد

قانون تشــکیل شــوراها از قوانین بر زمیــن مانده 
اوایل انقلاب بود که ســرانجام 20 ســال بعد در دولت 
اصلاحات اجرا شد، اما خلأ هایي داشــت، بنابراین قرار 

شد سال هاي بعد نهاد شــورا  و شوراي عالي استان ها با 
تدوین آیین نامه هاي درون سازماني کمبودهاي موجود را 
برطرف کنند تا رویه هاي نظارتي نادرست اصلاح شود، اما 
این اقدام هرگز انجام نشد. انصاري هم به ضرورت اصلاح 
قوانین شوراها اشاره مي کند: »طي این 16 سال قرار بود 
شوراي عالي استان ها و نهاد شورا قوانیني را که براي ادامه 
حیات نظارت ضرورت دارد، وضع کنند، اما متاسفانه جو 
احساسي که بر فضاي کشور حاکم است هیچ وقت باعث 
اصلاح روند نشد. اگرچه شوراي اول  در تصویب قوانین 
موفق عمل کرد اما عمرش به پایان رسید و در شوراهاي 
بعدي که مدیریت در اختیار اصولگرایان بود، هیچ حرکت 
مثبتي جهت نهادسازي انجام نشد. اگر قرار است نظارت 
جدي بر شورا داشته باشــیم باید نهادهاي لازم را براي 
کنترل مســائل مالي و حفاظت از منافع مالي در اختیار 
داشته باشــیم.« او از دیوان محاســبات شهر به عنوان 
یکي از الزامات اساسي نام مي برد که هنوز شکل نگرفته 
است: »استقلال ذیحسابان از مدیریت شهري و تعیین 
درآمدهاي پایدار براي شهرداري ها از موارد دیگري است 
که توسط شورا انجام نشده است، بنابراین شهرداري ها 
هم که به دنبال کسب درآمد هســتند، فروش تراکم را 

به عنوان آسان ترین راه انتخاب کردند.«
آسیبي که توافق مدیریت شهري با دولت 

گذشته به تهران وارد کرد
حضور محمود احمدي نژاد در یکی از جلسات شورای 
عالی شهرسازی و معماری در دولت گذشته مصوبه اي 
را به ارمغان آورد که ســقف جمعیتــي پایتخت را در 
طرح تفصیلي تهران از 8 میلیون و 700 هزار نفر به 10 
میلیون و 500 هزار نفر افزایش داد؛ مصوبه اي که درواقع 
توافقي بود میان دولت و مدیریت شهري.  انصاري هم از 
این توافق یاد می کند که دو میلیون نفر تراکم به فضاي 
تهران تحمیل کرد: »پول هاي زیادي خارج از چارچوب، 
از فروش تراکم ها به دست مدیران شهري رسید که در 
نهایت به اجراي طرح هایي چون دوطبقه کردن پل صدر 
و تونل هاي متعدد شهري انجامید که بدون توجیهات 
کارشناســي احداث شــد.  وقتي درآمد ناپایدار باشد و 
نظارت هم  نباشد، بخشــي از داد و ستدهاي مدیریت 
شهري هم ناسالم مي شــود و احتمال اینکه بخشي از 

ناظران هم گرفتار این آسیب شوند، وجود دارد.«
مستعد تشکیل احزاب هستیم

تا همین جا حزبي شدن انتخابات، برنامه ریزي نظام 
انتخاباتي، ایجاد ابزارهاي کنترلي و قوانین بالادستي 
براي جذب درآمدهاي پایدار شــهري مواردي اســت 
که به اعتقاد عضو کمیســیون برنامه و بودجه شــورا 
مي تواند ســلامت را بــه مجموعه مدیریت شــهري 
برگرداند: »زیر ســایه نبــود این مــوارد، اگر وضعیت 
10 سال گذشته شــهرداري تهران مورد بررسي قرار 
گیرد، متاســفانه به نتایج مثبتي درباره عملکرد مالي 
مدیریت شهري نخواهیم رسید. در این شرایط دولت 
باید اقدامات موثري در تصویب لایحه مدیریت شهري 
و لایحه درآمدهاي پایدار شهرداري انجام دهد.« او البته 
حرکت مردم به سمت حزبي شدن در انتخابات مجلس 
شوراي اسلامي را مثبت ارزیابي مي کند که با وجود رد 
صلاحیت ها، حداکثر رأي از میان لیست امید به دست 
آمده است: »این انتخابات نشان داد که مردم با اعتماد به 
یک جریان سیاسي حرکتي سازمان یافته را به سرانجام 

رساندند.«
طرح مجلس براي افزایش نظارت بر شوراها

ضعف نظارتي شوراها در کنار ضعف نظارت بر عملکرد 
این نهادهاي غیر دولتي چند سالي است که در محافل 
کارشناسي مطرح اســت که همگي ذیل نبود قوانین 
خلاصه مي شــود، به همین دلیل اعضاي کمیسیون 
شــوراها و امور داخلی مجلس طرحي یک فوریتي در 
دســت دارند که به اعتقاد پروانه مافــي، نایب رئیس 
کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس اگر تصویب شود 
احتمال بروز خطا را کاهش خواهد داد: »همان طور که 
قانون براي شوراها اختیاراتي در نظر مي گیرد، جایگاه 
نظارتي هم دارند، اما متاسفانه آنها در این جایگاه ضعیف 
عمل کرده اند. شوراها در بخش، شهر و شهرستان  باید 
زیر نظر بخشدار و فرماندار و در استان نیز زیر نظر استاندار 
فعالیت کنند. در ادامه نیز وزارت کشور نظارت اساسي بر 
امور شــوراها دارد.« او وجود فسادهاي مالي در شوراها 
را نشان دهنده کم کاري دستگاه هاي بالادستي در بعُد 
نظارتي و ضعف قانون گذاري دانســته و به »شهروند« 
مي گوید: »در حوزه قانون گذاري شوراها نواقصي وجود 
دارد که تشــکیلات را دچار آسیب مي کند؛ به همین 
دلیل در کمیسیون شوراها طرحي یک فوریتي درباره 
اصلاح موادي از قانون تشــکیلات، وظایف، انتخابات 
شوراهاي کشور و شــهرداران درحال بررسي است که 
اگر به تصویب برســد، مي تواند تا اندازه ای ضعف هاي 
قانوني درخصوص تشکیلات و وظایف شوراهاي اسلامي 
کشور را برطرف کند.« مافي درباره مفاد این طرح هم 
توضیحاتي می دهد: »ماده 3 ایــن طرح یک فوریتي 
به دوره فعالیت شوراها اشاره دارد و ماده 10 نیز درباره 
حضور نمایندگان مجلس، اســتانداران، فرمانداران، 
شهرداران، مدیران  کل، بخشــداران و دهیاران بدون 
حق رأي در جلسات شوراست. در ماده 78 نیز به بحث 
نظارت بر عملکرد شــوراهاي شــهر توسط شوراهاي 
استان پرداخته شده است. اگر قوانیني از این دست اجرا 
شود، مطمئنا فساد پیش نمي آید.« او در نهایت اظهار 
امیدواري می کند که بــا انجام این اصلاحات انتخابات 
بعدي شورا شرایط بهتري داشته باشد: »این اصلاحات 

به انتخابات اخیر شوراها مي رسد.« 
گردش مالي بالاي نهادهاي شــهري همیشه زمینه 
فساد را ایجاد کرده است که در نبود نظام حزبي و وجود 
اقتصاد رانتي، موجبات فســاد مالي را مهیا کرده است. 
حالا دســتگیری دهیار و 5 نفر از اعضای شورای منطقه 
کلاکسر آمل، دستگیري 28 نفر در ارتباط با  فساد مالي 
در شهرداري بناب و بازداشت شــهردار آبیک، دو نفر از 
مسئولان شــهرداری تنها مواردي اســت که در آذرماه 
امسال رسانه اي شده اســت اما در تاریخ شوراها این گونه 
موارد کم نبوده اســت؛ مثلا در آخرین هفته هاي  ســال 
94 هم سه عضو از اعضاي شــوراي شهر تبریز در رابطه 
با پرونده هاي مالي دستگیر شدند که حتي شوراي این 
شهر را به سمت انحلال بردند؛ پرونده اختلاسي که گفته 
مي شد متهم اصلی آن یکی از مشاوران شورای شهر است. 

شهروند|  داســتان تنبیه بدنــی و برخورد فیزیکی 
معلم با دانش آموز در مدارس کشــور همچنــان ادامه 
دارد. درحالی که هنوز نتیجه برخورد با معلم کهگیلویه 
 و بویراحمــدی که با خط کش داغ، دســتان دانش آموز 
کلاس اولی را  سوزاند، اعلام نشده این بار روایتی از خراسان 
جنوبی و شــهر قائن خبرساز شده اســت؛ چهارشنبه 
هفته قبل معلمی در مدرســه شهید صدوقی این شهر، 
6 دانش آموز را به دلیل شیطنت و درس نخواندن تنبیه 
بدنی کرد و بلافاصله بعد از آن تصاویر دست و پای قرمز این 
دانش آموزان در فضای مجازی دست به دســت  چرخید. 
تصاویری از دانش آموزانی که صورت و دست هایشــان 
سرخ اســت و روی دست هایشــان رد یک شیء دیده 
می شود. گفته می شود معلم با شیلنگ آنها را تنبیه کرده و 
مدیرکل ارزیابی عملکرد و پاسخگویی به شکایات آموزش 
و پرورش هم این موضوع را در گفت وگو با تسنیم، تأیید 
کرده: »معلم مدرســه 6 دانش آموز را تنبیه و از شیلنگ 
اســتفاده می کند که این مسأله منجر به آسیب بدنی به 
دانش آموزان شده اســت.« بازتاب این تصاویر تا جایی 
بود که به گفته این مســئول در وزارت آموزش و پرورش 
برای »معلم خاطی« پرونده تشــکیل شده است. تنبیه 
بدنی 6 دانش آموز در مدرسه شهید صدوقی اگرچه پای 
شهرستان نه چندان شناخته شده قائن را به رسانه های 
فارسی زبان داخلی و خارجی کشانده، اما به نظر می آید 
زندگی را بر معلم خاطی و مدیر این مدرســه در سه روز 
گذشته بسیار سخت و تلخ کرده است. »سهیلی« مدیر 
این مدرســه که در ماه هــای آخــر دوران خدمت خود 
به ســر می برد، از مشکلات روحی ایجادشــده برای این 
معلم ســخن می گوید: »من 5 -6 ســال است که مدیر 

مدرسه هستم و امســال هم  سال آخر خدمتم است و در 
تمام این مدت حتی یک مورد تخلف نداشتیم. مدرسه 
ما شبانه روزی اســت اما در چند سال پیش که سیستم 
آموزش و پرورش تغییر کرد با مدرسه آزادگان ادغام شد 
و حالاحدود 360 و دربرخی سال ها تا400 دانش آموز و 
40 معلم و کارمند دارد. در طول سال هایی که من در این 
مدرسه مشغول خدمت بودم بیش از 150 نفر در  مدارس 
تیزهوشان و نمونه پذیرفته شدند.« این مدیر مدرسه در 
گفت و گو با »شــهروند« و در توضیح این خبر می گوید: 
»همین همکاری که برای ایشــان این مشکل به وجود 
آمد بسیار انسان مسئولیت پذیری است، هرچند که من 
برخورد فیزیکی را هیچ گاه تأیید نمی کنم. شهرســتان 
قائن بعد از یزد و متناســب با جمعیت، بیشترین قبولی 
در کنکور را دارد و این شــیوه برخورد رسانه ها اجحاف 
در حق فرهنگیان است.«او با اشاره به هجمه ایجاد شده 
علیه خود و همکارانش در پاســخ به این وضع می گوید: 
»دفاع من این است که یک مدرســه با 350 دانش آموز 
که از روستاهای مختلف می آیند باید روانشناس داشته 
باشد، چندین معاون داشته باشد. مگر یک معلم و مدیر 
تا چه اندازه ظرفیت دارند و چگونه می شــود به این همه 

دانش آموز رسیدگی شود. اگر کلاس این معلم به جای 32 
دانش آموز 7 دانش آموز داشت هیچ گاه چنین اشتباهی 
صورت نمی گرفت؛ شهرســتان های محروم را نمی شود 
با تهران مقایســه کرد. من به هیچ عنوان تنبیه را تایید 
نمي کنم و تنبیه برای انسان نیست ومعتقدم دانش آموزان 
فرزندان معلمین هستندو از سر دلسوزی ودوست داشتن 
خیلی زیاد دانش آموزان ممکن اســت گاهی دچارخطا 
شوندکه درهرصورت پذیرفته نیست مشکل ما  از سیستم 
آموزشی است. )منظور متناســب نبودن نیروی انسانی 
اختصاص یافته به جمعیت دانش آموزی است( من 30 
سال خدمت کردم و یک مورد تخلف یا اعتراضی از طرف 
والدین نداشــتم؛ من از خانواده وزندگی ام در این سال ها 
زده ام و الان که حــدود یک ونیم ماه از خدمتم مانده این 

شیوه برخورد با ما درست نیست.«
 با معلم خاطی برخورد می کنیم

با همه اینها »ابراهیم میرشاه ولد«، مدیر کل ارزیابی 
عملکرد و پاسخگویی به شــکایات آموزش و پرورش با 
اشــاره به تحقیقات صورت گرفته دربــاره این اتفاق به 
»شهروند« می گوید: »تحقیقات نشان می دهد که این 
معلم فرد آرام و مسئولیت پذیری بود، اما عصبانیت یک 

معلم نباید به تنبیه بدنی بینجامد. پرونده ای برای این 
تخلف تشکیل شده است.« مدیر کل ارزیابی عملکرد و 
پاسخگویی به شکایت های آموزش و پرورش با بیان این 
نکته که معلمان به هیچ وجه حق تنبیه بدنی دانش آموزان 
را ندارند، می گوید: »معلمان باید با شــیوه های موثر در 
جذب دانش آموزان به محیط مدرســه و کلاس درس 
آشنایی داشته باشــند و بنا به اقتضای موقعیت از آنها 
اســتفاده کنند. برای معلم خاطی تشکیل پرونده داده 
شده و به هیأت تخلفات اداری ارسال شده است که پس 
از بررســی، رأی صادره لازم الاجرا خواهد بود.« علاوه  بر 
این »داوود محمدی«، نایب رئیس کمیسیون آموزش 
مجلس هم روز پنجشــنبه هفته پیش، از بررسی این 
موضوع در کمیســیون آموزش ســخن گفت.  اما این 
نخســتین بار نیســت که برخورد فیزیکی یک معلم با 
دانش آموزان خبرساز می شود و این موضوع در ماه های 
گذشته و در استان های کهگیلویه  و بویراحمد، زنجان، 
تهران، سیستان و بلوچســتان، گلستان و کرمان اتفاق 
افتاده و در شهر بمپور سیستان و بلوچستان چشم یک 
دانش آموز تا آستانه نابینایی پیش رفته است.  مدیرکل 
ارزیابی عملکرد و پاســخگویی به شــکایات آموزش و 
پرورش درباره آمــار تنبیه بدنی دانش آمــوزان هم به 
»شــهروند« می گوید: »ســال جاری هم به روال قبل 
شکایت هایی داشتیم ولی عدد این شکایت ها الان دقیق 
و مشخص نیست اما در  سال 93 جمع شکایات در ارتباط 
با تنبیه بدنی 1249 بوده اســت و آنچه که در  سال 94، 
گزارش شــده، 675 مورد بوده که از جمع 1924 مورد، 
1274 شکایت بحق بوده و 650 مورد از آنها ناحق بوده 

است.«

روي خط خبرخبر

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:  

کارگروه ملی احیای تالاب 
جازموریان تشکیل می شود

شهروند|  رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
از تشــکیل کارگروه ملی احیای تالاب جازموریان 
خبر داد و گفت: »تدویــن مطالعات مربوط به احیا 
و مدیریت تالاب جازموریان به ســازمان حفاظت 
محیط زیست فرستاده شــده و با توجه به اهمیت 
و تأثیرگذاری این تــالاب، کارگروه ملی حفاظت و 
احیای تالاب جازموریان تشکیل می شود.« به گزارش 
پایگاه اطلاع رســانی محیط زیست معصومه ابتکار 
درپایان سفر یک روزه خود به استان کرمان درجمع 
خبرنگاران درفرودگاه کرمان افزود: »برداشــت از 
رودخانه ها، حفر بی  رویه چاه هــای آب، تعداد زیاد 
چاه های غیرمجاز آب درحاشــیه تــالاب، اصلاح 
الگوی کشت و آبیاری، تأمین حق آبه تالاب ازجمله 
مباحثی است که برای احیای تالاب جازموریان باید 
مورد بررسی و اقدام قرار گیرد.« او با بیان این که تالاب 
جازموریان بین دو اســتان سیستان وبلوچستان و 
کرمان قرار دارد، افزود: »هماهنگی و همکاری میان 
دو استان برای احیای تالاب جازموریان بسیار مهم 
است.« ابتکار، اشاره ای هم به اقدامات انجام شده برای 
مقابله با گردوغبار درکشور ازجمله استان کرمان کرد: 
»مطالعات مربوط به کانون های گردوغبار این استان 
به پایان رسیده  و کانون های استانی شناسایی شده 
است. دراین زمینه هم ســتاد ملی مقابله با پدیده 
گردوغبار درکشور تشکیل شده، مسئولیت اجرایی 
مقابله با گردوغبار با ســازمان جنگل هــا، مراتع و 
آبخیزداری است. همچنین مسئولیت پیش بینی 
وقــوع طوفان ها و پیش آگاهی به مردم با ســازمان 
هواشناسی و مسئولیت پایش و انجام هماهنگی های 
بین دستگاهی با سازمان حفاظت محیط زیست است 
که ستاد ملی به صورت فعال، پیگیر انجام تکالیف 
مرتبط با هر دستگاه است.« به گفته ابتکار، گزارش 
جهانی تدوین شده درخصوص گردوغبار براساس 
قطعنامه نخست تصویبی درمجمع عمومی سازمان 
ملل تهیه شــد و درمجموع اراده بین المللی دراین 
زمینه به وجود آمد تا جایی که ســازمان منطقه ای 
اســکاپ هم دراین موضوع، اعلام موضــع کرد.او با 
تأکید بر این که اهمیت همکاری های بین المللی با 
کشورهایی همچون عراق- که به دلیل شرایط جنگ 
و ناامنی امکان همکاری های منطقه ای با آن وجود 
ندارد- بسیار است، افزود:  »هم پیمانی های منطقه ای 
و بین المللی برای مقابله با گردوغبار ضروری است و 
از این رو قطعنامه های بین المللی دراین حوزه بسیار 
اهمیت دارند. ازجمله دیگــر نتایج این قطعنامه ها 
می توان به انتخاب ایران به عنوان میزبان نخستین 
کنفرانــس بین المللی مقابله با گردوغبار ازســوی 
ســازمان ملل متحد اشــاره کرد.«رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیســت درخصوص آســیب ها و 
تخریب های ناشی از فعالیت ناپایدار معادن درکشور 
هم گفــت:   »سیاســت های ســازمان حفاظت 
محیط زیســت درباره فعالیت معــادن درمناطق 
حفاظت شده و مناطق ارزشمندی که پیگیر حفاظت 
آنها هستیم یا فعالیت معادنی که می تواند تخریب و 
آسیب داشته باشد، کاملا روشن و براساس قوانین و 
مقررات است. تحت هیچ عنوان اجازه فعالیت های 
جدید و تخریبی داده نمی شود که نمونه آن در استان 
کرمان منطقه شاه کوه و مخالفت سازمان حفاظت 
محیط زیست با فعالیت های معدنی دراین منطقه 
است.«او با تأکید بر ضرورت رعایت الزام ها، شاخص ها 
و استانداردهای محیط زیستی برای فعالیت معادن 
به صورت کلی ادامــه داد:  »فعالیت معادن نباید به 
قیمت تخریب یا آسیب به منابع همچون آب، جنگل 
یا خاک و حتی تخریب منظر طبیعت باشد.«معاون 
رئیس جمهوری گفت که  آیین نامه جدید معادن و 
الزامات محیط زیستی فعالیت معادن تدوین شده، 
در مراحل آخر نهایی شدن است و به  زودی به هیأت 

دولت ارایه می شود.

سازمان آتش نشانی تهران هشدار داد:  

اخاذی با عنوان جذب کمک برای 
حادثه ساختمان پلاسکو

شهروند| سازمان آتش نشــانی تهران با انتشار 
اطلاعیه ای دربــاره اخاذی عده ای ســودجو برای 
دریافت کمک هــای مردمی درپی آتش ســوزی 
حادثه پلاســکو هشــدار داد. متن این اطلاعیه به 
شرح زیر اســت: »به اطلاع می رســاند برخی افراد 
سودجو با سوءاستفاده از احساسات پاک شهروندان 
و به نام سازمان آتش نشانی اقدام به اخاذی ازطریق 
اعلام شماره حساب در فضای مجازی برای دریافت 
کمک های شــهروندان درخصوص حادثه پلاسکو 
کرده اند. این ســازمان هیچ گونه درخواستی دراین 
مورد نداشــته و تنها مراجع رســمی اطلاع رسانی 
ســازمان آتش نشانی ســایت ســازمان به آدرس 
www.125.ir  و کانال تلگرام TFD125 است. 
ازمردم درخواســت می کنیم تا درصورت برخورد با 

این گونه موارد، مراتب را به پلیس فتا اعلام کنند.«
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اعلام مفقودی

خودروی  کمپانی  برگ  و  سبز  برگ 
پلاک  شماره  به   82 مدل   206 پژو  سواری 
موتور  شماره  به   29 ص   663 ایران   79
و شمـاره شـاسی   10FSF94154842
82602332 مفقود گردیده از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.
ـــــــــــــــــــــــــــــ

پراید  سواری  خودروی  سبز  برگ 
به  694د82  ایران   79 شماره  به   90 مدل 
شاسی  شماره  و   4523105 موتور  شماره 
از  گردیده  مفقود   S1412290066444

درجه اعتبار ساقط می باشد.
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